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1. Velkommen  

 

• Mødeleder var Morten Boye Hansen 
 

2. Referat fra sidst 
 

• Godkendt og lagt på hjemmesiden  
 

                         
3. Aktiviteter 

 

• Ad hoc affald (Tommy, Pernille, Thomas, Anita, Henrik Kjølberg) 
 

o Affaldsgruppen har været til workshop sammen med administratio-
nen og VF og givet inputs til  
affaldsplanen, da den foreslås forlænget i 2 år. 
Forlængelsen forelægges til politisk behandling i januar med input fra 
GR, men forventes ikke at blive sendt i høring, da forlængelsen lig-
ger inden for rammerne af den eksisterende plan. Når en ny plan 
skal udarbejdes vil den blive sendt i høring. 
 
 

o Affaldsgruppen har udarbejdet et oplæg med mulige emner, som kan 
drøftes med RI, VF og administrationen på et møde i januar eller hur-
tigst muligt. Gruppen vil gerne have eventuelle skriftlige input tilsendt 
fra resten af GR. Administrationen indkalder til et møde forventeligt 
primo februar, når forlængelsen af affaldsplanen er godkendt politisk. 
 

o GR efterspørger statistik over hvor mange borgerhenvendelser der 
kommer dagligt til kundeservice om storskraldsordningen. Admini-
strationen kontakter VF for afklaring. 
 

 

• Lavtemperatur - Fjernvarme (Tommy, Arne, Jens) 
 

o Direktør Henrik Lemée fra Ishøj Forsyning kommer til mødet i januar 
 

• Klima- og Miljøpris (Henrik Hansen, Arne, Preben Kok) 
 

o Prisen er ikke uddelt i 2024. 
 

o GR foreslog at når den skal lanceres i 2025, kunne man orientere 
borgerne om at den ikke blev udgivet i 2024 så søg endelig i 2025 
 

o Det blev drøftet om prisen kunne nedlægges, og pengene kunne 
overføres til klimapuljen, men det var der ikke stemning for i første 
omgang.  
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o Det blev forslået at lave en konkurrence for 7. - 8. klasser, og for-
tælle om mulighederne for at vinde prisen. 

 
o Arbejdsgruppen vil lave et udkast til ændring af retningslinjerne. 

 
o Udkastet sendes til administrationen og derefter skal de på KMU til 

februar 
 

 

• Klimapuljen (Arne, Preben Kok, Natasha) 
 

o Fra januar kan man søge om midler fra klimapuljen 
 
 

• Klimaalliancen (Tommy, Natasha, Preben Hansen) 
 

o Maria orienterede om ”Grønne familier i Ishøj” hvor 5 familier har til-
meldt sig. Projektet går ud på at: 
 
Få hjælp til at ændre dyre og måske overflødige energi-vaner på en 
let måde 
 
Konkrete bud på hvordan familien kan spare penge på egne energi-, 
transport- og madudgifter, som samtidigt øger individuel trivsel og 
sundhed 
 
Mulighed for deltagelse i fælles workshops, og få individuel rådgiv-
ning af en række energi- og adfærdsspecialister 
 
”Grønne familier i Ishøj” skal, som en del af projektet, måle på hvor 
meget den enkelte familie sparer ved at ændre hverdagens vaner, 
og rutiner.  
 
De bedste råd og erfaringer fra udviklingsprojektet vil blive viderefor-
midlet til andre familier i Ishøj for at så mange som muligt får gavn af 
projektets resultater og de 5 familiers erfaringer. 
 

o Arbejdsgruppen skal til møde med Karsten i januar, for at tale om kli-
maindsatser i 2025, GR må gerne komme med inputs til gruppen 
 

 

• Ad hoc Ishøjs vilde have (Tommy, Helle) 
 

o  
 

• Ad hoc træstrategi (Natascha, Anita, Helle) 
 

o 1. kvartal af 2025 bliver GR inddraget  
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• Ad hoc støjhandlingsplan (Henrik Kjølberg, Preben Hansen, Helle) 
 
Arbejdsgruppen havde en række spørgsmål, som den gerne ville have afklaret, og den del har 
administrationen afklaret efter mødet og angivet herunder. 
 

o Der var tvivl om, hvorvidt VD havde modtaget høringssvar fra Ishøj 
Kommune? 
IK har modtaget en kvittering for indsendelse og modtagelse af hø-
ringssvaret. 
 

o Der er en forståelse af,  at når kommunen først er gået i gang med at 
etablere støjforanstaltninger, så hjælper VD ikke mere, er det kor-
rekt? 
VD afsætter midler til støjafskærmning hvor de kan få mest støj-
dæmpning for flest boliger for færrest penge. Altså hvor det giver 
mest samfundsøkonomisk mening. Det betyder, at hvor der allerede 
er etableret en støjvold, er der meget lidt at hente ved, at VD igang-
sætter et projekt, og penge fra staten vil derfor være givet meget dår-
ligt ud på at bygge en støjvæg, der måske ikke vil dæmpe mere end, 
hvad der allerede er etableret. 
 

o Er der fejl i høringsnotatet fra KMU til BYR – Vedr. samarbejdet med 
Greve kommune? 
Der var en mindre fejl i høringsnotatet, der var leveret til KMU (der 
var byttet rundt på to tal). Denne fejl var en tastefejl, der ikke havde 
indflydelse på den overordnede analyse. Der var rettet op på fejlen, 
da sagen blev behandlet på BYR. 
 

o Hvorfor er der ikke hjemmel til 53 db i stedet for 58 db? 
Miljøstyrelsen fastsætter en række vejledende grænseværdier. Det 
er kommunernes ansvar at træffe afgørelser, hvor der, hvis det er 
nødvendigt fastsættes grænseværdier ud fra de vejledende grænse-
værdier. Hvis kommunerne fastsætter en grænseværdi, der afviger 
fra de vejledende værdier, skal der være meget tungtvejende faglige 
argumenter for det, og hvis de bliver indklaget for klagenævnet, bli-
ver disse så godt som altid underkendt med henvisning til Miljøstyrel-
sens vejledende grænseværdier. Kommunen kan med andre ord 
ikke blot beslutte sig for at en grænseværdi skal ligge anderledes 
end Miljøstyrelsen har vejledt. Miljøstyrelsens vejledende støjgrænse 
for trafikstøj på en bolig er 58 dB. 
 
Der var spørgsmål til, om kommunen kan anvende andre støjgræn-
ser end andre kommuner i forbindelse med støjkortlægning og støj-
handlingsplan.  
 
I så fald vil IK kortlægning ikke være sammenlignelig med andre 
kortlægninger, og for vores støjhandlingsplan vil det gælde, at IK vil 
have svært ved at holde sundheds- og økonomiske aspekter op 
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imod hvad andre kommuner opnår. Endelig kan Administrationen 
ikke bruge det til at træffe afgørelser. 
 

o Arbejdsgruppen har en dialog i gang om yderligere konkrete spørgs-
mål, som de har sendt til administrationen. 
 

 
 
 

4. Orientering https://ishoj.dk/dagsordener-og-referater 
 

Der var en orientering vedrørende nedenstående punkter, og der er indsat links til de politi-
ske sager, hvor der kan læses nærmere om disse på kommunens hjemmeside.  
 

 

• Støjhandleplanen er endelig godkendt 
 
https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-
2024-19-00 
 
 

 

• Hjemtagning af 14 hektar til blomstermark  
 
Sagen blev positivt modtaget, og der var en drøftelse af, om man kunne gøre 
den naturvenlige drift permanent. Måske kan der ses på, om der kan udtages 
endnu mere jord. Administrationen oplyser, at det er en af indsatserne under 
biodiversitetsplanen, ligesom det forventes at komme til at indgå i det forestå-
ende arbejde med grøn trepart.  
 

https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-
2024-19-00 
 

 
 

• Status på El cyklerne i kommunen 
 

o Region Hovedstadens forsøg med delecykler fra DOTT i 9 forstads-
kommuner er stadig igangværende. 
 

o Ved åbningen af forsøget, var der stor interesse for cyklerne og cyk-
lerne bliver stadigvæk brugt. Samtidigt oplevede flere kommuner, at 
der opstod problemer med henlagte cykler. 
 

o Ishøj Kommune var den første kommune som orienterede borgerne 
om, hvordan man selv kan kontakte DOTT og bede dem om, at 
rydde delecykler op, som ikke står indenfor de korrekte hubs. 
 

o Region Hovedstaden og Dott har gjort en indsats for at få styr på ud-
fordringerne. Bl.a. via kampagner og et øget gebyr for at efterlade 

https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-2024-19-00
https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-2024-19-00
https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-2024-19-00
https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-12-11-2024-19-00
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delecyklerne. Den største udfordring er dog manglen på hubs i visse 
områder. Mange brugere, særligt nye brugere som ikke er bekendt 
med tjenesten, tager cyklerne fra fx Ishøj Station og lander i områder 
uden hubs i området. Derfor har kommunerne og Region Hovedsta-
den arbejdet med at etablere flere hubs, da erfaringer fra andre af 
DOTTs markeder viser, at dette forbedrer forholdene. Udfordringen i 
Ishøj er, at mange af de efterladte cykler sker i de store boligområ-
der. Ishøj har store sammenhængende boligområder, hvor der er 
meget lidt kommunalt areal og næsten ingen kommunalt ejede cykel-
stativer. Vi har derfor kontaktet de almene boligforeninger, for at give 
dem muligheden for at tillade, at deres cykelstativer bliver brugt som 
afleveringspunkter for DOTT cykler. Vi har imidlertid ikke fået meget 
respons fra foreningerne. 

 

• Plan for kommunikation omkring cykelstativerne i efteråret 
 

o Stationen: Facebook opslag med link til video om hvordan man bru-
ger BiKeep stativerne. Det er vigtigt at Grønt Råds medlemmer er 
aktive og deler opslaget, så det kommer bredt ud. 

 
o Tåstrup Valbyvej: Her sætter vi en ”demo cykel” op i stativet, der vi-

ser hvordan man bruger stativet korrekt. 
 

o Opfølgning til foråret, er der behov for flyers eller fysiske skilte. 
 

o Arne har slet ikke set nogle cykler i de stativer på stationen 
 

o Kontakt ungerådet – sig at cykelstativerne virker 
 
 

5. Møder i 2025 
 

• 22. januar 

• 23. april (Godkendelse af midler fra Klimapuljen) 

• 18. juni 

• 23. september – hvordan skal naturmillionen udmøntes i 2026 

• 27. november – mødedatoen bliver flyttet snarest, dog ikke til den 26. no-
vember 
 

 
 
      Mulige emner:  
 

• Trafiksikkerhed 
 

• Ny organisering – affaldsområdet skal selskabsgøres 
 

• Klimatilpasning (herunder Sydengen) 
 

• Grøn trepart 18. juni 
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6.  Eventuelt 
 

• Naturmillionen, status for 2024 samt projektforslag til 2025 se vedhæftede bilag 
 

https://ishoj.dk/borger/demokrati/dagsordener-og-referater/klima--og-miljoeudvalget-03-12-
2024-19-00 

 

• På mødet blev der efterspurgt et overblik over KMU budget, og det kan se ses 
her ( https://ishoj.dk/om/oekonomi-indkob-og-befolkning/ side 36-37. 
 

• Det blev også drøftet om GR kan give inputs til KMU i forhold til naturmillionen. 
Det kan GR gøre i løbet af 2025, så det kan være en mulighed at tage det på 
som et dagsordenspunkt i løbet af 2025. 
 

• GR efterspurgte årshjul for KMU og TBU 2025. 
Årshjulene bliver først godkendt på de politiske udvalgsmøder i januar.     

https://ishoj.dk/om/oekonomi-indkob-og-befolkning/

